
R ozhovor s malířem jižní Moravy Anto-
nínem Vojtkem namě působil jako

pohlazení. Zazněly v něm třeba tyto věty:
„Prosazuji krásu, laskavost a něhu. Nikoho
nehanit, nebýt zapšklý, nevraživý a nezávi-
dět. Získal jsem odmaminky pokoru a s vě-
kem životní nadhled. To je podstatné. Ať mě
potkaly jakékoli trable, vždy jsem je přijal.
Přát, dávat a rozdávat radost. To je přece
smysl života.“ Malíř to jen neříká, ale sku-
tečně žije, možná proto působí ve svých de-
vadesáti letech neuvěřitelně vitálně, mla-

distvě a opravdu šťastně. Krásné jsou i jeho
obrazy, takže je skvělé, že s prací rozhodně
nekončí a letos chystá nejméně pět výstav.
„Jsem šťastná.“ Tato slova zazněla také

z úst zubařky Evy Perglerové, která si plní
jeden úžasný životní sen za druhým. Loni
jako teprve třetí Češka zdolala nejvyšší horu
světa Mount Everest. Na samém závěru
loňského roku došla na jižní pól a také za-
čátek letošního roku byl pro ni jako z po-
hádky – vystoupala na nejvyšší horu
Antarktidy VinsonMassif.

To na Karlovarsku byl začátek letošního
roku krušný. Naštvaní byli cestující, řidiči i
starostové obcí. Prvního ledna tam totiž
odstartovala změna autobusového integro-
vaného systému nameziměstských linkách.
Jednalo se o obří projekt, který měl oslnit
davy, jenže místo toho přišlo velké fiasko
a v podstatě kolaps dopravy. Ale zdá se, že se
krajští radní chytli za nos, situace se po-
stupně zlepšuje a snad do konce ledna by se
svět veřejné dopravy na západě Čechměl
vrátit zase do normálních kolejí.
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Krkonošské gymnázium
má robota Edgara

Jako v první z českých střed-
ních škol netechnického za-
měření začali studenti Krko-
nošského gymnázia Vrchlabí
využívat hi-tech robota. Po-
jmenovali ho Edgar. Budou

ho využívat při informatice,
programování, chemii i vý-
tvarné výchově. Studenti za-
tím robota naprogra-
movali tak, že umí psát
a kreslit. 2
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Dobyla jižní pól
i vrchol Antarktidy
Zubařka z Přeštic na Plzeňsku Eva Perglerová si poté, co loni
jako třetí Češka vystoupala na nejvyšší horu světa Mount
Everest, připsala na své konto další úspěch. Nejprve před Sil-
vestrem dobyla jižní pól aminulý týden s další expedicí vy-
stoupala na nejvyšší horu Antarktidy VinsonMassif. „Bylo to
úžasné, krajina sci-fi. Jsem šťastná. Zážitek opravdu předčil
moje očekávání, nedá se s ničím srovnat. Je to jiná dimenze,“
hlásila Eva Perglerová Deníku poté, co sestoupila z hory. Jejím
zdoláním udělala další krůček k pomyslnému získání Koruny
planety, což znamená vylézt na nejvyšší hory každého ze
sedmi kontinentů světa. Přeštické zubařce chybí už jen
jediný – Denali v Severní Americe, známý také jako
MountMcKinley.
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NaOlomoucku
potvrdili záškrt
Záškrt je velmi závažné
akutní horečnaté onemoc-
nění, které se díky zavedení
povinného očkování v ně-
kdejším Československu po-
dařilo vymýtit. V Olomouc-
kém kraji byl po dlouhé době
opět prokázán jeho výskyt.
Poté, co bylo v roce 1946
v Československu zavedeno
povinné očkování, počty pří-
padů rapidně klesly. Na
dlouhou dobu poslední pří-
pad záškrtu v Česku byl evi-
dován v roce 1995 v Jihočes-
kém kraji. V roce 2022 se ale

situace začala měnit. Hlášeno
bylo celkem pět případů
onemocnění, loni dokonce
sedm.
V prosinci laboratoře potvr-
dily nákazu u ženy v Olo-
mouckém kraji. K lékaři přišla
s příznaky respiračního one-
mocnění. „Žena se pravděpo-
dobně nakazila od domácího
zvířete,“ vyhodnotili případ
epidemiologové. V Česku se
děti očkují proti záškrtu po-
vinně. Odborníci dopo-
ručují přeočkování
v dospělém věku.
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AI pomáhá při
léčbě neplodnosti
Prvenstvím ve střední Evropě semůže nově pyšnit brněnská
klinika reprodukční medicíny Repromeda. Do procesu umě-
lého oplodnění zapojuje díky unikátnímu softwaru umělou
inteligenci (AI). Systém pomáhá lékařům s výběrem
nejvhodnějšího embrya pro zavedení do dělohymat-
ky, a odborníkům tak šetří množství času. 1
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Recept namládí?
Umět se radovat
Devadesáté narozeniny oslavil minulý týdenmalíř jižní Mora-
vy Antonín Vojtek, který žije v Břeclavi. Navzdory vysokému
věku dále tvoří a chystá nové výstavy.
Uznávanýmalíř prožil dětství pobíháním po lese a v přírodě. A
tamu přirostla k srdci. Dodnes se ostatně zrcadlí v jeho olejo-
malbách. Vysokého věku se nebojí. Naopak. Bere jej jako výzvu.
„Obavy z něj mají ti, kteří nic nedělají. Já pořád tvořím. Vlastně
nepracuji, moje práce je promě potěšením,“ rozplývá semalíř.
V životě uspořádal přibližně dvě stě padesát výstav. V Česku
i v zahraničí. Stále je plný energie a šťastný. Tvrdí, že i díky
manželce Jitce, která ho, jak sám říká, chová jako v bavlnce. Ve
svých obrazech se opakovaně vrací ke krajině jižní Moravy,
k milované Pálavě, lužním lesům a řece Dyji. Jeho poslední ob-
raz zachycuje kostel svatého Linharta, dominantu zaniklé obce
Mušov. „Prosazuji krásu, laskavost a něhu. To chci lidem uká-
zat svými obrazy. Pracuji pořád, štětec umě za celé roky ne-
vyschl, pořád je namočený v terpentýnu,“ usmívá se.
A co je podle něj receptem na dlouhověkost a to nejpodstat-
nější v životě člověka? „Umět se radovat, usmívat se a přes

všechny problémy zů-
stat op-
timistou.
Nikoho
nehanit,
nebýt
zapšklý,
nevraži-
vý a ne-
závidět.
Naopak,“
mí-
ní. 6

více uvnitř

Staňte se 
Čtenářem 
reportérem!

www.znojemsky.denik.cz

Lisují hrozny
na slámová vína

Vinařský rok je na jihuMoravy u konce. Symbolickou třeš-
ničku v podobě budoucího digestivu či aperitivumu v řadě
vinařství v těchto dnech nasazuje lisování hroznů určených
na výrobu slámového vína. Hrozny ležely na slámě přes tři
měsíce. Mnohem delší dobu, než je obvyklé u výroby běžného
vína, trvá také lisování hroznů i kvasný proces. Loňský
ročník byl podle vinařů díky krásnému podzimu pro
slámová vína obecně velmi dobrý. 5
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Na Karlovarsku zkolabovala
meziměstská doprava
Na jednom se zastupitelé
Karlovarského kraje při svém
jednání v pondělí shodli.
Změna autobusového integ-
rovaného systému namezi-
městských linkách, kterou
kraj zahájil 1. ledna, se nepo-
vedla. Megaprojekt s flotilou
nových nízkopodlažních au-
tobusů na stlačený plyn poří-
zených za historicky největší
dotaci ve výši šesti set milio-
nů se zvrhl v největší do-
pravní chaos, který kdy kraj
řešil.
Lidi mátla změna jízdních řá-
dů, některé linky nejezdily
vůbec, jiné zase nenavazovaly

na další spoje, kapacita auto-
busů byla malá, takže se do
nich všichni pasažéři nevešli,
řidiči neznali trasy, problémy
měli s řízením autobusů, pro-
tože nebyli řádně proškoleni.
Děti se včas nedostaly do škol
a zaměstnaní zase do práce.
Těch stížností bylo tolik, že je
starostové nestačili ani vyři-
zovat. Ale dupli si a stal se zá-
zrak. Podle Jana Bureše, neu-
volněného krajského radního
pro dopravu, už bylo uděláno
pětatřicet změn a další se
chystají. Všechny chyby
byměly být odstraněny
během ledna.
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